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پرســـت مجموعه ورزشـــی آزادی در گفت وگو با  مهدی نصیبی، سر

خبرنگار »فرهیختگان« به جزئیات مهمی از افتتاحیه این ورزشگاه که 

قرار است به صورت رسمی کمتر از 10 روز دیگر بازگشایی شود، اشاره 

ین روند بازسازی، اتمام زمان کار  کرده اســـت. موضوعاتی مانند آخر

به صورت کلی و شـــایعاتی در این مورد، وضعیت چمن و خزانه آن، 

اســـکوربورد ها و سوئیت هایی که به تازگی ساخته شده اند و همچنین 

قیمت بلیت ها، ایده رنگ سبز صندلی ها و گنجایش واقعی ورزشگاه 

و برخی شـــایعاتی که در این مدت ایجاد شده در این گفت وگو مورد 

بررسی قرار گرفته است. 

ین روند بازسازی ورزشگاه آزادی آغاز کنیم.  صحبت را از آخر

 به روز های پایانی بازسازی ضلع غربی مجموعه ورزشی آزادی نزدیک 
ً
تقریبا

می شویم. در حال حاضر در حال تکمیل تزئینات و اقدامات پایانی در رابطه 

با برق و روشنایی جایگاه هاییم. کار های مقاوم سازی و ابنیه به اتمام رسیده و 

فکر می کنم شرایط برای برگزاری مسابقات هر روز بهتر می شود. 

یادی در این مدت منتشر  در رابطه با زمان بازگشایی اخبار ضد و نقیض ز

شد؛ از انتهای آذر تا 18 ماه بعد! 

بحث 18 ماه درست است؛ اما برای بازسازی و تکمیل مقاوم سازی ورزشگاه 

 قرارداد ما با قرارگاه خاتم 18 ماهه بود به شرطی که کل 
ً
به صورت کلی. اصلا

استادیوم را تحویل بدهیم منتها وقتی قرار شد هم مسابقات انجام شده و هم 

به موازات آن کار بازسازی پیش برود، قضیه فرق کرد. باید ببینیم فدراسیون 

در رابطه با بازی های مختلفی که در ورزشـــگاه آزادی برگزار خواهد شد چه 

تصمیمی می گیرد. به هر حال وقتی می خواهد مسابقات برگزار شود روز قبل 

از آن باید مصالح خارج شده و روز مسابقه هم باید مسابقه برگزار شود و روز 

بعد از آن دوباره باید مصالح را منتقل کنیم. یعنی بابت هر مســـابقه سه روز 

کاری را از دست می دهیم. برهمین اساس خواهشی که از فدراسیون کردیم 

این بود که مســـابقات حساس که جمعیت زیادی را به ورزشگاه می کشاند 

در آزادی برگزار کنند و بقیه مسابقات را در سایر ورزشگاه های شهر تهران که 

در حال حاضر هم بازی ها در آن برگزار می شود، برنامه ریزی کنند. حالا ما 

منتظریم در این زمینه تصمیم گیری نهایی به عمل بیاید. به هرحال می خواهیم 

کار را پیش ببریم و اگر می خواهیم بازسازی به صورت کامل انجام شود و آن 

را ادامه بدهیم باید با ما همکاری کنند و همه مسابقات را اینجا برگزار نکنند. 

پس برای تکمیل ورزشـــگاه فاز به فاز پیـــش می روید و کار را تعطیل 

نمی کنید؟ 

خیر، به هیچ وجه. مقاوم ســـازی سایر بخش ها به همراه تعویض صندلی ها 

باید انجام شود. 

به نظر می رسد با اتمام کار در ضلع غربی، بخش مهم کار انجام شده باشد. 

در هر صورت ضلع غربی، قلب ورزشگاه آزادی به شمار می رود. رختکن ها، 

موتورخانه، CIP و VIP، مدیریت آب مجموعه و چمن ورزشـــگاه و سایر 

اتاق ها و بخش ها در این بخش مورد بازســـازی قرار گرفته است و همین امر 

از 17 تیرماه کار زیادی را برده اســـت. فکر می کنم طی 5 ماه چنین کاری با 

این عظمت ماندگار خواهد بود. بعد از این به نظر می رســـد کار با سرعت 

بیشتری پیش برود. 

وضعیت چمن چطور است؟ 

چمن عالی و همین الان هم آماده برگزاری مســـابقه اســـت. با توجه به گرد 

و خاکی که در این مدت در اســـتادیوم وجود داشته، همکاران ما با چنگ و 

دندان چمن را نگه داری کردند و الان هم به خاطر برودت هوا شب ها روی 

آن کاور می کشـــند، ضمن اینکه سیستم گرمایشی آن هم روشن شده و خدا 

را شکر چمن مشکل خاصی نداشته و خیلی هم وضعیتش عالی است. 

وضعیت خزانه چطور است؟ 

خزانه مان هم شرایط خوبی دارد و مشکل خاصی در آن نیست. 

اسکوربورد جدید ورزشگاه چطور است؟ 

هر دو اسکوربورد فعال شده و پریشب هم از آن تست گرفته شد و وضعیت 

خوبی دارند، ضمن اینکه در این مدت روی روشـــنایی و نور ورزشگاه هم 

کار شده و از لحاظ لوکس نوری شاهد شرایط بهتری نسبت به قبلیم. سیستم 

صوتی هم نصب شـــده و از آن هم تست گرفتیم که شرایط این سیستم هم 

خیلی خوب بوده است. 

 VAR قرار است برای اولین بار در بین کشور های منطقه، تصاویر آهسته

از اسکوربورد ورزشگاه پخش شود. 

مـا امـکان پخـش آن را داریـم امـا ایـن تصمیـم بـه نظـر فدراسـیون فوتبـال 

برمی گـردد. 

درباره گنجایش ورزشـــگاه آزادی از زمان احداث آن همیشه اختلاف 

نظر بوده و جالب اینکه همین حالا هم بین صحبت هایی که از ســـوی 

مسئولان مطرح می شود چند هزار نفر اختلاف در مورد ظرفیت ورزشگاه 

وجود دارد. 

زمانی که ورزشگاه از صندلی بهره نمی برد، گنجایش آن روی سکو ها 100 

هزار نفری بود اما الان 78000 صندلی کامل در ورزشگاه آزادی وجود دارد. 

ضمن اینکه تعداد صندلی های VIP برای پیشکســـوتان و مهمانان با 4 برابر 

شـــدن تقریبی ظرفیت به حدود 1400 صندلی تاشو چرمی و شیک تبدیل 

شده که شرمنده پیشکسوتان و قهرمانان نباشیم. 

سایر بخش ها چه زمانی صندلی گذاری می شوند؟ 

به محض اینکه سکو ها بازسازی و مقاوم سازی شوند صندلی ها هم به همین 

رنگ سبز کم رنگ و پررنگ تعبیه می شود. 

چطور شد به ایده صندلی با رنگ سبز رسیدید؟ 

این ایده از ورزشگاه های مدرن دنیا گرفته شده که اکثر باشگاه ها به صورت 

پیکســـلی صندلی های خود را جانمایی می کنند اما رنگ آن در کمیسیونی 

شامل مهندس پیمانکار، مهندس مشاور و شرکت توسعه انتخاب شده است. 

برای این امر رنگ قرمز و آبی را انتخاب نکردیم تا شبهه ایجاد نشده و سایر 

باشـــگاه ها هم ایراد نگیرند. بنابراین رنگی را مصوب کردند که همه مسائل 

را در نظر گرفته باشند. 

چه زمانی صندلی تمام سکو ها تغییر می کند. 

زمانی که استادیوم به صورت کامل بازسازی شود. 

باید منتظر افزایش نجومی قیمت بلیت باشیم؟ 

این موضوع دیگر در اختیار ما نیســـت و آن را فدراســـیون می داند و شرکت 

طرف قراردادش و ما دخل و تصرفی در این زمینه نداریم. 

چند ســـوئیت برای حضور خانواده ها در ورزشگاه آماده شده است؟ 

البته در خصوص نحوه استفاده از آن ها نیز شائبه هایی ایجاد شده است. 

5 سوئیت. البته اینکه گفته می شد سوئیت ها برای مقامات و مسئولان است تا 

با خانواده های خود در آن حاضر  شوند، چنین حرفی درست نیست و صحت 

ندارد. به هر حال همه اســـتادیوم های دنیا این سوئیت ها را در تعداد بیشتری 

هم دارند و ما هم به همان شکل کار کردیم اما چون جا نداشتیم، 5 سوئیت 

ســـاختیم. اما اینکه چطور و چه کسانی از آن ها استفاده کنند را وزیر ورزش 

و مدیر شـــرکت توسعه باید به جمع بندی برسند. می توان به صورت مزایده، 

فصلی یا نیم فصل یا برای هر دیدار روی آن ها برنامه ریزی کرد. 

یخ نهم دی ورزشگاه افتتاح  قرار است با یک بازی غیررســـمی در تار

شود. جزئیات این دیدار را می دانید؟ 

فدراسیون دارد در این خصوص برنامه ریزی می کند و قرار است به ما جزئیات 

این دیدار را اعلام کنند. 

 شـــنیدید که استقلال در یک دیدار از تماشاگرانش محروم شده 
ً
حتما

و اول این شـــائبه ایجاد شد که این امر در بازی با سپاهان و برای افتتاح 

ورزشگاه آزادی اعمال خواهد شد. 

همانطور که گفتید این بازی خدا را شکر با تماشاگر است و ان شاءالله افتتاحیه 

آبرومند و باشکوهی را به ثبت برسانیم. 

همهجزئیاتیکهبایدازافتتاحورزشگاهآزادیبدانید؛اززمانواقعیاتمامکارتاوضعیتچمن،اسکوربوردهاوایدهرنگصندلیها

نصیبی: پخش تصاویر VAR از اسکوربورد به نظر فدراسیون بستگی دارد
ضلعغربیقلبورزشگاهبود؛ادامهکارتسریعمیشود سوئیتهابرایمقاماتنیست

محمدرضاحاجیعبدالرزاق
خبرنگار گروه ورزش

نیلوفرمژدهی
خبرنگار

بااعلامتاج؛شرایطبازگشتمیزبانیهابهایرانفراهمشدهاست

امنیتداشتیم،حالاورزشگاههمداریم
موضوع افتتاح ورزشگاه آزادی از یک سو حائز اهمیت است و از سوی دیگر بحث بازگشت میزبانی تیم های باشگاهی و ملی ایران به ورزشگاه های 

 یکی از اهداف بزرگ بازسازی و مقاوم سازی ورزشگاه آزادی با همین هدف برگزاری 
ً
کشورمان از این جهت بیشتر مهم به شمار می رود که قطعا

دیدار های ملی بوده است. حال اینکه چه زمانی این اتفاق خواهد افتاد در این زمینه مهدی تاج، رئیس فدراسیون ابتدای هفته جاری گفته بود: 

»هنوز موضوع میزبانی کامل حل نشـــده اما میزبانی تیم های ما در لیگ نخبگان در مســـیر حل شدن است.« با این حال نصیبی، سرپرست 

کید کرد: »در جلسه ای که یکشنبه گذشته با مسئولان فدراسیون داشتیم،  ورزشگاه آزادی در گفت وگوی خود با »فرهیختگان« در این مورد تأ

آقای تاج اعلام کردند »شـــرایط به این منظور فراهم شـــده و امیدواریم میزبانی ها هرچه سریع تر برگردد.« اگر بحث استادیوم مطرح باشد، 

که آزادی در حال آماده شدن است، اگر هم بحث امنیت باشد که خدا را شکر شرایط کما فی السابق فراهم است و امنیت لازم وجود دارد.«

مصاحبه محمد ربیعی در خصوص مشکلات باشگاه ذوب آهن همگان را متوجه 

این موضوع کرد که این باشگاه فارغ از نتایج و عملکرد تیم، حواشی بسیاری دارد 

که می تواند بر عملکرد بازیکنان و کادر فنی تأثیر منفی بگذارد. پنجره ذوبی ها 

بسته است که این مشکل می تواند در نیم فصل ضربه جبران ناپذیری به تیمشان 

بزند. هرچند شـــکایت های متعددی از ذوبی ها وجود دارد که پنجره شان بسته 

شـــده اما این مشکل با مبلغی حدود ۲ میلیارد تومان حل می شود. اگر ذوبی ها 

می خواهند شرایط موجود را تغییر دهند باید چاره بیاندیشند تا شکایت های بعدی 

به بسته شدن پنجره منجر نشود. البته در شرایط فعلی با وجود تغییرات مدیریتی در 

کارخانه ذوب آهن، جدایی کوهی و روی کار آمدن افضلی که پیش از این سابقه 

همکاری با ذوبی ها را داشت، همه به تزریق پول به این باشگاه امیدوار شدند. با 

این حال باز هم تا زمانی که پول به باشگاه وارد نشود، نمی توان روی هیچ کمکی 

حساب کرد. درواقع اصفهانی ها امیدوارند با روی کار آمدن یک مدیر اصفهانی که 

به خوبی می داند ویترین کارخانه ذوب آهن، باشگاه و تیم فوتبال آن است، تزریق 

پول انجام شده و پنجره برای نیم فصل باز شود تا حداقل خود را در این پست جا 

بیندازد. این در شرایطی است که مدیر جدید هنوز حق امضا ندارد و پروسه اداری 

چنین مجوزی حداقل یک ماه طول می کشد.

ربیعیعصبانیبود
انتخاب محمد ربیعی برای سبزپوشان اصفهانی بهترین گزینه بود؛ چراکه از تیم 

به هم ریخته، در آستانه سقوط و بحران زده ذوب آهن طی سال های گذشته تیمی 

قدرتمند و برنده ساخت،  طوری که در پایان فصل در جایگاه پنجم به کار خود پایان 

دادند؛ مقامی که طی سال های اخیر کمتر از ذوب آهن دیده بودیم. در کنار تمام 

این مسائل چیزی که بیش از هرچیز ترمز ذوبی ها را کشید استعفاهای گاه وبیگاه 

آقای سرمربی است. محمد ربیعی سرمربی تیم ذوب آهن در گفت  وگویی کوتاه 

با خبرنگار روزنامه »فرهیختگان« در این خصوص گفت: »دلایل بسیار محکم 

و مستدلی برای خودم در جهت استعفا داشتم. شاید بعضی وقت ها برخی از ما 

 آدمی نیستم که کاری 
ً
مربیان یک سری چیزها را به طور کامل بیان نکنیم اما من ذاتا

را انجام بدهم و استدلالی برای آن نداشته باشم. من در برخی تیم ها ۳ یا 4 سال با 

پروژه بلندمدت کار کردم و تیم ساختم. سعی کردم ابتدا و انتهای کارم مشخص 

باشد و تیمم را به جایی برسانم. اگر در ذوب آهن در دو مقطع تصمیم به استعفا 

گرفتم به دلیل آن است که استدلال های مشخصی داشتم. حالا هم تأکید می کنم 

اگر باشگاه ذوب آهن اراده ای قوی در جهت رشد و پیشرفت و ایجاد ساختاری 

که مردم از باشگاه ذوب آهن در اذهانشان دارند )نایب قهرمانی آسیا و قهرمانی 

جام حذفی(  می خواهد، باید تلاشی بیش از این داشته باشد. در غیر این صورت 

تبدیل به تیمی می شود که هرساله فقط در لیگ حضور دارد و نهایت تلاشش این 

است که خود را در لیگ حفظ کند.«

بازگشتبهلیگ
ذوب آهن شرایط خوبی نداشت و چند هفته ای بود که خوب نتیجه نمی گرفت. 

آخریـــن برد آنها مربوط به هفته چهارم و مقابل تراکتور بود که روی دور ناکامی 

افتادند. پس از آن بازی شاگردان محمد ربیعی در ۶ هفته و از 18 امتیاز فقط 4 

امتیاز به دست آوردند. اما تعطیلات فیفادی فرصت مناسبی شد تا محمد ربیعی 

تحولاتی اساسی در این تیم ایجاد کند. درنتیجه آنها پس از تعطیلات در اولین 

بازی موفق شدند هوادار را در جام حذفی شکست دهند و در ادامه در لیگ برتر 

نیز مقابل شـــمس آذر، استقلال خوزستان و ملوان 7 امتیاز از ۹ امتیاز موجود را 

کسب کردند. از تیمی که در سراشیبی قرار گرفته بود و از ابتدای فصل فقط دو برد 

در کارنامه داشت چنین عملکردی عجیب است و به نظر می رسد آنها به روند 

خوب فصل گذشته برگشته اند. ربیعی که تمایلی ندارد از مشکلات ذوب آهن 

صحبت کند و نمی خواهد تیمش در این شـــرایط خوب با چالش روبه رو شود 

به ما گفت: »با وجود همه مســـتندات به استعفا اصرار داشتم اما با آن مخالفت 

کردند، در نتیجه رویکرد خود را تغییر دادم و سعی کردم تیمی متفاوت بسازم. از 

این رو با توجه به زمانی که داشتیم سعی کردیم نقاط ضعف و مشکلاتمان را با 

ایده های جدید جلو ببریم که خدا را شکر در این چند هفته جواب داد، اوضاع تیم 

خیلی خوب شد و به لحاظ نتیجه گیری بهتر شدیم و روند سینوسی متوقف شد. 

ضمن اینکه قبل از تعطیلات هم در بازی مقابل پرسپولیس، استقلال، سپاهان و 

تراکتور بازی های درستی انجام دادیم و درواقع امتیاز بازی هایی را از دست دادیم 

که فکرش را نمی کردیم. از طرفی در یکی دو بازی روز خوبمان نبود، مثل بازی 

با آلومینیوم که خوب بازی نکردیم اما در بازی های دیگر مقابل چادرملو و فولاد 

خوزستان در اهواز می توانستیم نبازیم.«

شرایط به شکلی پیش رفت که حالا ذوب آهن با 17 امتیاز در رده هفتم قرار دارد. 

فاصله این تیم با دیگر رقبا بسیار کم است و یک پیروزی دیگر تیم ها می تواند این 

جایگاه را تغییر دهد اما ذوب آهن دیگر تیم سابق نیست و طی یکی دو ماه اخیر 

آنچنان تغییر کرده که بعید است به راحتی جایگاه خود را از دست دهد. با وجود 

مشکلاتی که در این تیم وجود دارد و محمد ربیعی نیز در کنفرانس خبری به آن 

اشاره کرد، ساختن چنین تیمی کمی سخت است اما از آنجا که سرمربی ذوبی ها 

طی سال های اخیر نشان داده متخصص احیای تیم هاست، ذوب آهنی ها را که 

 سرپا نگه داشته است. سرمربی 
ً
خودش ســـاخته با وجود همه مشکلات فعلا

این تیم اصفهانی با اشـــاره به شرایط رقبا و وضعیت ذوب آهن در تقابل با آنها به 

 یک مورد نبود و نیست و چندین مورد می تواند در 
ً
ما گفت: »مشکل تیم ما قطعا

نتیجه نگرفتن تیممان در برخی مقاطع تأثیرگذار باشد. یکی از آنها که نادیده گرفته 

شده لیگ غیرقابل پیش بینی امسال است، به طوری که بین رتبه پنجم تا پانزدهم 

فقط 5 امتیاز اختلاف است. در چنین شرایطی با یک برد جایگاه تیم ها عوض 

می شود. این نشان می دهد لیگی غیرقابل پیش بینی و نزدیک به هم  داریم. قبول 

دارم جاهایی من روند سینوســـی داشتم اما برخی از مواقع من به تنهایی مقصر 

 مشخص است که 
ً
نبودم. اگر به عملکرد سایر تیم ها در لیگ برتر نگاه کنید کاملا

این روند در سایر تیم ها نیز وجود دارد. به عنوان مثال تراکتور بازی های حساسی 

را برنده می شـــود اما در بازی با شمس آذر در خانه درحالی که فاصله از صدر تا 

قعر جدول است، می بازد. فراموش نکنیم که تراکتور تیم خوبی است که پویاترین 

فوتبال را بازی می کند. همین روند در پرســـپولیس هم وجود دارد. می بینیم که 

برخی تیم ها 5 هفته خوب نتیجه می گیرند اما دو سه هفته نتیجه نمی گیرد. این 

شرایط برای خیلی از تیم ها در لیگ برتر فعلی حاکم است. ملوان امروزی را با 

هفته های گذشته مقایسه کنید. شک نکنید این ملوان در هفته های آینده هم از این 

شرایط خارج شده و نتیجه می گیرد. پس این شرایط فقط برای ذوب آهن نیست و 

برای اکثر تیم های مختلف پیش آمده است و من اسمش را جذابیت امسال لیگ 

می گذارم؛ هرچند به نظر من یکی از دلایل این اتفاق وقفه های مکرر و طولانی 

است که در مسابقات لیگ به وجود می آید. من فکر می کنم این موضوع در این 

مشکل تعیین کننده است.«

محکجدی
ذوب آهن همین چند روز پیش ملوان را با یک گل از پیش رو برداشت و حالا در 

جام حذفی باز هم قرعه این دو تیم به نام هم افتاده و باید در اولین فرصت رودرروی 

یکدیگر قرار  گیرند. با این حال تیم ذوب آهن در شرایط فعلی و در پایان نیم فصل اول 

دو بازی حساس دیگر پیش رو دارد. آنها در پایان هفته به مصاف مسی می روند که 

هفته گذشته پرسپولیس را از پیش رو برداشت و در هفته پایانی نیز مقابل نساجی در 

 روی دور برد افتاده اند و یقه همه 
ً
شرایطی بازی می کنند که شاگردان الهامی فعلا

رقبا را می گیرند. از این رو هرچند روی کاغذ این دو بازی برای ذوبی ها آسان به 

نظر می رسد اما درواقع دو بازی سخت پیش رو دارند و هر دو حریف می توانند 

برای تیم خوب ذوب آهن که در شـــرایط ایدئالی قرار گرفته دردسر ایجاد کنند . 

ربیعی که خود به خوبی از چنین شرایطی مطلع است به خبرنگار »فرهیختگان« 

 دو حریف 
ً
گفت: »برای ما در لیگ هیچ بازی آســـانی وجود ندارد، مخصوصا

بعدی ما مس و نساجی که در هفته های اخیر عملکرد خوبی داشتند. نساجی 

سپاهان و پرسپولیس را متوقف کرده و مس نیز با بازی که مقابل پرسپولیس انجام 

داد تیمی قدرتمند است. از این رو هیچ یک از بازی ها را نمی توان از قبل پیش بینی 

کرد. شاید تیم ما روند خوبی درپیش گرفته باشد اما مس و نساجی هم روی فرم 

هستند و امتیازات خوبی جمع کردند به نظر من، هم تیم ما و هم دو تیم رقیب 

در فرم مناسب به هم خوردیم و این می تواند بر جذابیت این دو بازی بیفزاید.«

محمدربیعیدرگفتوگوبا»فرهیختگان«:مسونساجیرویفرمهستندو2بازیجذابباآنهاداریم

با تغییر رویکرد، تیمی متفاوت ساختم
وقفههایمکرروطولانیلیگباعثنوساندرنتایجتیمهاشدهاست دلایلبسیارمحکمیبرایاستعفاداشتم


